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Referat af Generalforsamling i Tjeleegnens Lokalhistoriske Forening 

Mandag den 26. februar 2024 på Vammen Kro 

 

 

Formand Marianne Lybek Witt bød velkommen til de ca. 40 fremmødte, hvorefter man sang: Den blå 
anemone 

 

1. Valg af dirigent og skriftfører 

Som dirigent valgtes Carsten Sørensen, der bekræftede, at generalforsamlingen var lovligt indvarslet 
Som skriftfører valgtes Lis Jensen 

 

2. Beretning for året 2023 

a. Lokalhistorisk forening ved Marianne Lybek Witt 

 

Marianne Lybek Witt startede sin beretning med at bede medlemmerne i den nuværende 
bestyrelse om at rejse sig, hvorefter hun gik over til at fortælle om årets aktiviteter.  
8. maj – foredrag med Henning Frandsen om slyngler, sjovere og gravrøvere, ca. 60 deltog 

20. juni – deltagelse i seniorfolkemødet sØnæs i Viborg 

28. juni – udflugt for bestyrelse og frivillige 

16. august – besøg hos Hammershøj Autoophug, ca. 40 deltog 

1. november – foredrag med Philip Sviatchenko om Ukraine, ca. 70 deltog 

 

Den 3. februar i år fejrede arkivet sit 50-års jubilæum, hvor Henning Simonsen fortalte om 
opstarten, og fhv. chef for Viborg Museum, Henning Ringgaard Lauridsen holdt foredrag om 

gode og grumme fortæller fra lokalarkivet. Ca. 80 deltog i det vellykkede arrangement. 

 

I dag er der så efter generalforsamlingen foredrag ved Annette Østergaard Schulz om 

fattigvæsen, familieliv og forsørgelse ca. 1830-1880. 

 

Foreningen arrangerer foredrag og ture, har et billigt kontingent, medlemmer får billig 

entre – men vi vil gerne have flere med. 

 

Efterlyste slutteligt materiale til såvel Tjele på Tværs som Tjele på Langs. 

 
b. Bogselskabet ved Lene Hove 

 

Lene Hove fortalte, at hun har været med i redaktionen af Tjele på Langs i mange år. I 2023 var der 
ingen udgivelse, da bogen udkommer i de lige år – altså kommer der en udgave i år. Selv om der 
ikke har været nogen udgivelse i 2023, har redaktionen ikke ligget stille. Så snart en bog er færdig, 
går man i gang med at finde nye artikler til den næste, og det er stadig muligt at finde emner. Der er 
ca. 15 artikler i en bog. Nogle forfattere er gengangere, men også nye er med. Nogle henvender sig 
med materiale, andre spørger redaktionen. Indholdet i den næste bog holdes hemmeligt, men Lene 
Hove kunne bl.a. løfte sløret for, at der i 2024 udgaven vil være noget om institutioner, personer, 
nutid og for 100 år tilbage. Det er lykkedes at få dækket nogle ”sorte huller”, dvs. områder i den 
gamle kommune, der ikke har været dækket før. 
 

De sidste par årgange har solgt rigtig godt. Der bliver trykt 600 eksemplarer, og for 2020 udgaven 
blev der genoptrykt 25 stk. Af 2022 udgaven er der under 10 stk. tilbage. Det er dejligt, at bøgerne 
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sælger så godt, for det giver råd til at lave den næste. Mange af årgangene er udsolgt, men det 
hænder, at nogle af de gamle udgivelser kommer tilbage til arkivet, når der f.eks. ryddes op i 
dødsboer og materiale indleveres til arkivet. 
 

Til slut takkede Lene Hove køberne af bøgerne og foreningen og arkivet for det gode samarbejde. 
 

Begge beretninger godkendt med klapsalver. 
 

3. Regnskab 2023 

Lokalhistorisk forening og bogselskabet v/Per Vester 

 

a. Lokalhistorisk forening: Med indtægter på 28.016,12 og udgifter på 30.033,22 kommer 
foreningen ud af 2023 med et underskud på 2.017,10. Heldigvis er der nok penge i banken, så 
indeståendet efter fradrag af underskuddet lyder på 73.723,83 kr. Der er ca. 200 medlemmer i 
foreningen. 

 

b. Bogselskabet: Der har været indtægter på 66.471.09 og udgifter på 25.478,66, hvilket giver et 
overskud på 40.992,43 kr. Det vides jo endnu ikke, om den nye bog bliver solgt, så indeståendet 
i banken, der lyder på 117.940,00 kr. efter tilføjelsen af overskuddet, kan betragtes som en slags 
reserve. 

 

Ingen spørgsmål til regnskaberne. 
 

4. Budget for 2024 og fastlæggelse af kontingent v/Per Vester 

 

Budgettet for foreningen lyder på 0 – så der køres videre. 
 

For Bogselskabet lyder budgettet på et underskud på 1.300 kr. 
 

Carsten Sørensen spurgte, om regnskaberne kommer på hjemmesiden, hvilket blev bekræftet. 
 

Nuværende kontingentsats fastholdes. 
 

Regnskaberne godkendt. 
 

5. Arbejdsplan for 2024 v/Marianne Lybek Witt 

 

29.2. Konstituerende bestyrelsesmøde 

19.3. Foredrag i Vammen Forsamlingshus kl. 19  
21.3. Foredrag med Thomas Frank i Løvel Forsamlingshus om hans rejser i Østen 

22.4. Bestyrelsesmøde 

20.6. Udflugt 
August – sommerarrangement – endnu ikke fastlagt 
9.9. Bestyrelsesmøde 

Efterår – arrangement endnu ikke fastlagt 
 

Ideer til foredrag og arrangementer modtages gerne. 
 

6. Indkomne forslag – Ingen. 
 



3 

 

7. Valg af bestyrelse, suppleanter og revisorer – jf. §4 

 

Medlemmerne i den nuværende bestyrelse præsenterede sig. På valg var Per Vester, Lis Jensen og 
Jan Dalsgaard Johannesen. Alle modtog genvalg og blev valgt. 
Suppleant Erik Overgaard fortsætter, mens Nils Kofoed ikke ønskede genvalg. På forslag af Jan D. 
Johannesen blev Mette Broberg valgt som ny suppleant. 
 

Revisorer: Solveig Nielsen og Peder Hedegaard (indtrådt for Martin Bay) 
                                  (begge først på valg næste år) 

Revisorsuppleant: Linda Krantz nyvalgtes 

 

8. Evt. 
Erik Overgaard roste Leo Skov for det store arbejde, han udfører i forbindelse med hjemmesiden. 
 

 

Efter kaffen holdt Annette Østergaard Schultz, arkivar og seniorforsker ved Rigsarkivet i Viborg, foredrag om 
de generelle vilkår for ugifte kvinder og deres børn i 1800-tallet. Deres kontakt til fattigvæsenet, fødsel i 
dølgsmål, hvordan børnene blev flyttet rundt i netværk eller plejefamilier, og hvordan de forskellige 
myndigheder klarede spørgsmålet om betaling til kvinderne, børnene og mulige plejefamilier. 
 

Jørgen Dalager supplerede efterfølgende med sin viden om Ane Dorthea – én af personerne i Annette 
Østergaard Schultz’ beretning. 
 

Aftenen sluttede med sangen:  Som dybest brønd gi’r altid klarest vand. 
 

 

Referent: Lis Jensen 

 

 

 

 

 

 

 

 






